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Rok, který je za námi, je dalším rokem budování tržní společnosti, přeměny 

socialismu v kapitalismus. A to se neobejde bez chyb. Nikde není vzor, jak co 

nejlépe, nejrychleji a bez problémů. Proto se nelze divit chybám při tak velikých 

změnách. Podle vládních prohlášení jsme na tom z post komunistických zemí 

nejlépe. 

Tento rok byl především rokem supervolebním. Parlamentní volby přinesly 

u nás revoluci na politické scéně, senátní byly zase první a přivedly do 

Valdštejnského paláce v Praze mnoho významných osob. Přehled o volbách v 

zemi i u nás dávám na závěr úvodu. 

Bankovnictví u nás doznává mnoho změn, ale bohužel k horšímu. Vzniklo 

mnoho nových bank, které nejsou schopny dodržet závazky vůči střadatelům, 

kteří mnohdy přijdou o všechno, v lepším případě, pokud se za banku zaručí stát 

/Česká národní banka/, tak o část. Poučení je takové: kdo slibuje veliké zisky, od 

toho raději dál. 

V říjnu dala Česká národní banka do oběhu novou dvou tisícovku, na které 

je zobrazena Ema Destinová, pěvkyně světového jména. U nás se narodila, žila, 

ale se svým pěveckým uměním vystupovala v cizině. Národní divadlo ji, bohužel, 

nechtělo. Život dožila na svém zámečku ve Stráži nad Nežárkou, pronásledována 

rakouskou byrokracií.  

Aféra promovaných právníku, která začala na podzim a spočívala v tom, že 

právníci užívali neoprávněně titul doktor, zastihla v prosinci pátého „provinilce“ 

a to toho nejvýznamnějšího, pana místopředsedu vlády Jana Kalvodu, který se 

zachoval podle norem západních politiků. Oznámil, že ustupuje z funkce 

místopředsedy vlády, vzdává se i poslaneckého mandátu a patrně odstoupí i z 

postu předsedy ODA. 

Koncem roku zažili občané velké leknutí po zprávě o nemoci pana 

prezidenta Václava Havla, která byla velmi vážná. Jak velice si oddechli, když po 

operaci, provedené v prosinci pražskými lékaři vyšla zpráva, že nádor byl 

zachycen v ranném stadiu a pan prezident bude opět v pořádku. Podmínkou je 

zanechat kouření. Pro tak velkého kuřáka, jakým pan prezident je, se tento úkol 

stává nelehkým, ale při je ho pevné vůli to jistě dokáže. 

Budu citovat pana Šabatu, šéfredaktora novin MF DNES, nejčtenějších 

novin u nás, kde v mimořádné příloze Magazínu Dnes + TV „ROK 1996“ píše 

úvodem: „Máme-li podat snímek roku v jedné větě, musí znít: Přestali jsme vinou 
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vlády i opozice pracovat na přeměně socialismem poničené země ve vyspělou 

svobodnou republiku, která je přirozenou partnerkou civilizované Evropě. 

Reforma opravdu skončila – ale nikoli proto, že už není třeba pokračovat, ale 

pouze kvůli nedostatku odvahy, nasazení a vynalézavosti politické garnitury. A 

ještě jedna smutná zvěst: V Čechách se znovu stává normou obcházet zákony, 

nedržet slovo, považovat smlouvu za cár papíru. I to je rok 1996. 

Věřím ale, že špatné zprávy mohou být pro slušné lidi „nahoře“ i „dole“ 

výzvou, aby se je pokusili v životě přepsat.“ – konec citátu. 

Svět v tomto roce žil po mnoho měsíců především prezidentskými volbami 

v Rusku. Nejvýznamnější kandidát pan Boris Jelcin po řadu měsíců bojuje se 

srdeční chorobou, která je před voliči tajena. V předvolebních mítincích ukazuje 

pan Jelcin svůj výborný zdravotní stav a neváhá ani tančit. Důsledek se dostavil. 

Byl zvolen, ale ihned poté podstoupil operaci srdce. V den, kdy byl operován, byl 

podruhé zvolen prezidentem Bill Clinton v USA. Pro nás má největší význam to, 

že do funkce ministryně zahraničí jmenoval paní Madeleine Albrightovou, 

rodačku z České republiky. 

Národnostní boje trvají i nadále na různých místech světa. Buďme rádi, že 

v roce 1992 jsme dokázali naši republiku rozdělit bez krvavých násilností. 

Dlouhá léta sledovaly nejen ženy anglického prince a jeho ženu Dianu. Před 

patnácti lety se za obrovské účasti televizních a rozhlasových společností 

provdala Diana Spencerová za anglického korunního prince Charlese. Hovořilo a 

psalo se o pohádkovém štěstí, které se ale již za krátkou dobu začalo ukazovat 

jako štěstí pozlátkové, plné trnů a v srpnu letošního roku skončilo jejich 

manželství u rozvodového soudu v Londýně, kde princezna Diana ztratila titul 

Její královská výsost a manžela. 

Na závěr úvodu opět citace z novin: „Mezi chudými a bohatými zeje na 

světě stále propast a nikdo s největšími problémy lidstva příliš nepohnul.“ /Opět 

Magazín Dnes/ 

Volby 

Volby do parlamentu se konaly ve dnech 31. května a 1. června tohoto roku. První 

den začaly ve 14 hod. a byly ukončeny ve 22 hod. Následující volební den započal 

již v 7 hodin a skončil ve 14 hodin. Voleb se zúčastnila asi tři čtvrtina 

právoplatných voličů.  
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Výsledky stran, které se dostaly do parlamentu: 

Občanská demokratická strana 29,62 % 

Česká strana sociálně demokratická 28,44 % 

Komunistická strana Čech a Moravy 10,23 % 

Křesťanská a demokratická unie – Československá  

strana lidová 

 

8,08 % 

Sdružení pro republiku – Republikánská strana 

Československa 

 

8,01 % 

Občanská demokratická aliance 6,36 % 

 

Překvapením nebylo druhé místo ČSSD, ale vysoké procento voličů. Pro 

ODA bylo velkým zklamáním její poslední místo na tabulce stran, které prošly do 

parlamentu. 

Severomoravský kraj, kam patříme i my, dal nejvíce hlasů ČSSD a to  

34,21 %, zatím co ODS zde získala 27,52 % voličů. ČSSD předstihla ODS ještě 

v kraji Severočeském a Jihomoravském. Kdyby nebylo Prahy, kde ODS vysoko 

vyhrála nad ČSSD – poměrem 43,85 % ku 8,68 % voličů – měly by volby jiný 

výsledek. Pan Klaus, který zůstal předsedou vlády, si uvědomil, že Zemanovu 

stranu podcenil. V poslanecké sněmovně byla nyní křesla rozdělena takto: 

Občanská demokratická strana 68 křesel 

Občanská demokratická aliance 13 křesel 

Křesťanská a demokratická unie – Českosl. 

strana lidová 

 

18 křesel 

 99 křesel 
 

Opozice:  

Česká strana sociálně demokratická 61 křesel 

Komunistická strana Čech a Moravy 22 křesel 

Sdružení pro republiku – Republikánská strana 

Československa 

 

18 křesel 

 101 křesel 
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Menšinová vláda je vždy problém, ale díky tomu, že ani mezi poslanci 

opozice není jednota, ODS se s tím dobře vyrovnává. 

Průběh voleb v naší obci: 

Zahajovací okrsková volební komise svolána starostou panem Janem 

Bernatem dne 9. května 1996 na 18 hodin. Členové okrskové volební komise 

delegovaní politickou stranou nebo sdružením ve smyslu ustanovení zákona 

č.247/1995 Sb. 

Bajgar Radovan ml., Hněvotín – DEU 

Petera Antonín, Hněvotín – ODS 

Jurenka František, Hněvotín – KSČM 

Složilová Marie, Lutín – SPR/RS 

 

Členové okrskové volební komise jmenováni starostou ve smyslu ustanovení 

zákona č. 247/1995 Sb. 

Dadáková Miroslava, Hněvotín 

Žák Vladimír, Hněvotín  

Sléha Jaromír, Hněvotín  

Mifková Ivana, Hněvotín  

 

Zapisovatelka této schůze, kde složili členové slib, byla paní Jaroslava Mikšíková. 

Znění slibu: Slibuji na svou čest, že budu svědomitě a nestranně vykonávat svou 

funkci a budu se při tom řídit Ústavou, zákony a jinými právními předpisy České 

republiky. 
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Výsledek voleb: 

Strana hlasy % 

Česká strana sociálně demokratická 251 37,07 

Občanská demokratická strana 240 35,45 

Komunistická strana Čech a Moravy 58 8,56 

Křesťanská a demokratická unie – Československá  

strana lidová 

 

21 

 

3,10 

Občanská demokratická aliance 17 2,51 

Důchodci za životní jistoty 13 1,92 

Demokratická unie 12 1,77 

Nezávislí 8 1,18 

Českomoravská unie středu 7 1,03 

Moravská národní strana – Hnutí slezkomoravského 

sjednocení 
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0,88 

Svobodní demokraté – liberální strana národně 

sociální 

 

5 

 

0,73 

 

Počet osob zapsaných do výpisu ze stálého a zvláštního seznamu voličů 

celkem           816 

Počet voličů, kterým byly odevzdány úřední obálky   678 

Počet odevzdaných úředních obálek      678 

Počet platných hlasů        677 

Mimo to byly 5 občanům vydány voličské průkazy pro volbu mimo obec a 

5 občanů je ve zvláštním seznamu nemocnic a věznic – 4 v nemocnici.  
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Senátní volby 

Další volby byly na podzim v listopadu. V prvním kole voleb do horní 

komory Parlamentu České republiky se o přízeň voličů ucházelo celkem 569 

kandidátů, z toho 59 žen. Kandidáty nominovalo 30 politických stran a hnutí a 

jedna koalice, nezávislých kandidátů bylo 49. Do druhého kola postoupilo 76 

kandidátů ODS, 48 kandidátů ČSSD, 17 kandidátů KDU-ČSL, 7 kandidáti ODA, 

4 kandidáti KSČM, 1 kandidát DEU a 1 nezávislý kandidát. V prvním kole 

využilo volebního práva 35,03 % voličů. Jen 4 kandidáti získali v prvním kole 

přes 50 % hlasů a stali se tak senátory. Ve druhém kole senátních voleb bylo 

zvoleno zbývajících 77 senátorů. Z 81 obvodů získala ODS 32 křesel, ČSSD 25, 

KDU-ČSL 13, ODA 7 a KSČM 2, po jednom křesle má kandidát DEU a 

nezávislý. 

Již z tohoto přehledu je patrno, že voleb se zúčastnilo mnohem méně voličů. 

Je to odpověď vládě na to, že opravdu diskuse zřídit Senát či ne byly vesměs 

negativní, ale vzhledem k tomu, že zřízení Senátu je v Ústavě, došlo k volbám. 

U těchto voleb byla u nás komise v tomto složení: Pan Andrš Pavel, Petera 

Antonín, Žák Vladimír, Sleha Jaromír, paní Dadáková Miroslava, Mifková Ivana 

a PhDr. Marešová Jana.  

Počet zapsaných voličů stálého i zvláštního seznamu je     832 

Počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky      266 

Počet odevzdaných úředních obálek        266 

Počet platných hlasů pro všechny kandidáty      261 

Kolik procent obyvatel volilo               31,97 
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Počet platných hlasů, odevzdaných pro jednotlivé kandidáty – seřazeno podle 

počtu hlasů: 

Vavroušek Vítězslav 116 hlasů 

Korytář Karel 58 hlasů 

Havala Zdeněk 33 hlasů 

Foltýn Ivan 17 hlasů 

Křížek Josef CSc. 16 hlasů 

Grumlík Jaromír 8 hlasů 

Kašpárek Miroslav 7 hlasů 

Kabilka Jaroslav 6 hlasů 

Navrátil Josef DrSc. 0 hlasů 

 

Toto je výsledek prvního kola ze dne 16. listopadu 1996. Ve druhém kole 

23.listopadu dostal pan Vavroušek Vítězslav 161 hlasů a pan Korytář Karel  

110 hlasů. I tato okrsková komise skládala slib, který je shodný se slibem k 

parlamentním volbám. 

Počasí 

Povětrnostní podmínky v tomto roce patří mezi ty chladnější. Hned lednový 

měsíc se teploty pohybují asi 2 stupně pod dlouhodobým normálem. Po celý měsíc 

je kolem nás bílo, sníh drží, příroda odpočívá. Mrazy se pohybují kolem 15 stupňů 

Celsia, výkyvy jsou malé, děti využívají stálé sněhové nadílky, sáňkují. 

Únor je pravým zimním měsícem, přes noc mráz, přes den občas taje a 

výsledkem je náledí a zvýšená úrazovost. 19. začalo vytrvale sněžit, záplava 

pokračovala i přes den a výsledkem je čtvrtmetrová vrstva nového sněhu, dále 
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polámané stromy, přetrhané elektrické vedení. Obec zůstala bez elektřiny a tím 

pádem i bez vody do druhého dne. Z novin se dozvídáme, že jižní Morava, která 

nikdy sněhem neoplývala, má nyní sněhu až do půlmetrové výšky. Sníh zůstává 

a je v takovém množství, jaké starousedlíci v této obci nepamatují 

Březen je plně poplatný přísloví „Březen – za kamna vlezem“. Sněží, je 

mrazivo, v noci i přes -10 st., přes den se teploty pohybují něco málo nad nulou. 

Sníh na poli začátkem měsíce je ve čtvrtmetrové výšce. Leden ani únor neoplýval 

slunečními dny, takže první sluneční paprsky v březnu jsou velice vítané i když 

jich ani v tomto měsíci moc nebylo. Teploty jsou v průměru o 6 až 8 st. chladnější, 

než odpovídá jiným letům. V noci se objevují mrazy i minus 14 st. V půli března 

nás opět přepadá silné sněžení, a protože je chladno, sníh drží. Na Pradědu v 

Jeseníkách je 2 m sněhu a u nás jsou podmínky vhodné pro běžkaře. V druhé 

polovině března začíná sníh pomalu tát a než úplně zmizí, znovu koncem měsíce 

sněží. Podle meteorologů 100 let nebyl tak studený březen jako letos. 8. 3. 1785 

bylo v Klementinu v Praze neměřeno minus 23 st. C. Tek mrazivo letos nebylo, 

ale i tak si zimu v tomto měsíci budeme dlouho pamatovat. Zemědělci již nyní 

odhadují ztráty na úrodě. 

Duben – ani začátek tohoto měsíce není lepší, hned 2. v noci nesněžilo 

takové množství, že opět musely vyjet silničáři a uvolňovat cesty. U nás to bylo 

asi 15 cm sněhu, tedy množství na toto období značné. Velikonoce, které byly ve 

dnech 4. až 8. začaly měnit počasí k lepšímu náhle. Ne Zelený čtvrtek chladno a 
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nevlídno, v neděli již teplo a Velikonoční pondělí se na nás smálo sluníčkem s 

teplotou 18 st., na slunci až 30 st. K neuvěření, příroda se valem probouzí, ale ve 

druhé dekádě opět zima, objevuje se znovu sníh, 3 noci za sebou sněží a ne málo, 

přes den sníh taje, ale je stále chladno, málo nad nulou, fouká. Od půlky dubna se 

konečně zase ukazuje sluníčko a otepluje se. Předzvěst lepšího počasí. 

Zemědělské práce jsou již zpožděny o 3 týdny, i práce na zahradách stála. Ke 

konci dubna jsou až letní teploty, v noci se ochlazuje, ale mrazíky nehrozí. Sníh 

na horách drží. 

Květen odpovídá přísloví, že v máji nemá pastýřovi oschnout hůl, ale 

vypadá to spíš, že hůl mokrem bobtná. V prvních dvou dekádách se střídá teplé 

počasí s chladem, prší bezmála denně, ať je teplo nebo zima. Vyhnuly se nám 

přírodní kalamity, povodně, které jsou na jižní Moravě, na řece Ohři v severních 

Čechách, nebo na jihu Čech na řece Malši. 

Červen hýří po studeném a mokrém květnu v první dekádě vysokými 

teplotami. Mírné ochlazení ve druhé dekádě je vítané i s deštěm. Zato třetí dekáda 

si spletla měsíc, teploty nedosahují ani 15 st., déšť s větrem připomíná podzim. 

Ke konci měsíce se trochu oteplilo. 

Červenec je prvním prázdninovým měsícem a vítá děti do své náruče 

studeným, nepříjemným počasím. Stále prší. Teprve druhá dekáda ukazuje na 

lepší počasí, ale stále nejsou letní teploty. Letošní rok vláhou nešetří, Na Pradědu 

se objevil sníh. Celkově je tento měsíc chladný.  
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Srpen má pár pěkných dní, ale jako celek opět neodpovídá létu. 3 tropické 

dny v srpnu je málo, zvláště když jinak stále prší, je vlhko a chladno. 29. průtrž 

mračen v odpoledních hodinách, následkem bylo vyřazení elektrického proudu do 

nočních hodin. 

Září je chladné, noční teploty se pohybují mezi 6 až 9 stupni, denní 

nedosahují ani 17 st. Skoro denně prší. Záplavy na řekách, kterých jsme 

uchráněni, protože naší obcí protéká jen malý potok Stouska, který je regulován. 

V druhé dekádě ještě trochu chladněji. To jistě neodpovídá babímu létu. Pro 

porovnání – nejvyšší teplota 18. byla v roce 1947 20 stupňů a nejnižší 3 stupně v 

roce 1916. Tento den je 14 stupňů. 

Říjen nám ukázal svou hezkou část, konečně babí opožděné léto. V druhé 

dekádě znovu hodně prší, ale celkově je říjen teplejší, než bylo září. 

Listopad je podzimní měsíc se všemi znaky. Prší, je chladno, větrno, ve třetí 

dekádě sněží, sníh ale nedrží, rozpouští se, je z něj břečka. 

Prosinec hned na začátku dal dětem dárek – sníh, který nemizí hned a dá se 

sáňkovat. Noční mrazíky dosahují -4 st., přes den se teploty pohybují v rozmezí  

0 až 6 stupňů. Na polích drží poprašek sněhu, jsou to zbytky z velké nadílky 

začátkem měsíce. Ve druhé dekádě nevlídno, mlhavo, blátivo, prší, sníh mizí. 20. 

prosince opět napadl sníh a k velké radosti dětí i dospělých zůstává přes vánoční 

svátky. Nadílka je hned první den taková, že si s ní silničáři nevědí rady a v 

ranních hodinách dochází ke kolapsu dopravy, který se týkal i autobusů na ranní 
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směny. Zůstává radost dětí, které mohou využít kdejaký kopeček k sáňkování. 

Třetí prosincová dekáda je mrazivá, noční mrazy dosahující -20 st. Ještě že je 

příroda chráněna mrazivou sněhovou pokrývkou. Mrazivou na povrchu, uvnitř 

slouží polím jako peřina. 

O letošní zimě se dá říci, že byla extrémně dlouhá. Mimořádně velké mrazy 

netrvaly delší dobu, ale mírné prakticky od počátku listopadu minulého roku a 

zima ustoupila teprve pozdě v jarních měsících. Nevlídné léto tento nepříznivý 

rok jen dotvrdilo. 

Obecní úřad 

Na OÚ nedošlo v tomto roce k žádným personálním změnám. 

Pro zlepšení vzhledu obce se pokračuje ve výstavbě chodníků, je upravena 

zastávka autobusu směr Olomouc takzvanou zámkovou dlažbou. Stejného 

chodníku se dočkal i parčík u Kulturního domu. Občané, bydlící na Válkově již 

neničí pneumatiky svých kol a aut, protože je tu dokončena nová asfaltka. Stavba 

transformátoru u Chytilových a posílení vysokého napětí vyřešilo problémy s 

elektrickým proudem v Topolanské ulici a ne Válkově. 

Bytovou otázku OÚ řeší nabídkou stavebního místa. Naproti hřišti byly 

vybudovány technické sítě – voda, kanalizace, elektrika, plyn – pro výstavbu  

4 dvojdomků. Na lednové schůzi byli schváleni tito žadatelé: 

1. Jarmila a Pavel Papicovi z Hněvotína 

    Jaroslava Radmila Běhalíkovi 

2. Libor Stolička z Hněvotína  

    MUDr. Hana a Martin Köcherovi z Olomouce – dětská lékařka 
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3. Petr a Monika Sedláčkovi z Olomouce 

    Zadáno pro jejich otce 

4. Kamil Navrátil z Nedvězí 

    Vladimír a Světlana Klimkovi z Nedvězí  

Jako první započala s výstavbou naše dětská doktorka. 

Dále řeší OÚ problém s vodou, které není dost pro celou obec. Vrt na 

Klupoři byl dokončen se zdarem, voda je vyhovující a je jí dost. Po odstranění 

radonu bude vhodná i pro novorozence. Čerpáním vody ze studny na hřišti a z 

tohoto vrtu bude mít obec dostatek vodních zdrojů. Pro výjimečné sucho bude se 

obec jistit smlouvou s Povodím Moravy. 

Ve škole bylo nutno vyměnit zastaralé sociální zařízení pro obě budovy se 

školkou. Firma, která vyhrála v konkursním řízení, započala ale práce až koncem 

prázdnin, a proto se opravy protáhly do začátku školního roku. V budově u kostela 

byla vyměněna okna, ale na následné omítnutí nejsou zatím peníze. Výměna oken 

se prodražila, protože se musela dodržet upozornění Památkového úřadu. Okna 

tedy byla vyráběna na zakázku, a to je vždy dražší. Finance ještě stačily na 

vymalování po výměně sociálního zařízení. 

OÚ přispěl také nemalou částkou na opravu našeho kostela svatého 

Leonarda, který je chráněnou barokní památkou. Suma 300 000 Kč, kterou obec 

přispěla, zdaleka na opravy nestačí. Pan farář hovoří o milionových částkách a ty 

shání po sponzorech a také sbírkou mezi občany. 

Zanedbatelnou sumou není ani 50 000 Kč pro FC Hněvotín. Tyto peníze 

mají být využity na zbudování víceúčelového hřiště, s možností využití v zimě 

jako kluziště. 

Stálým problémem nejen v naší obci zůstávají divoké skládky. Na likvidaci 

jedné takové skládky za Onderkovou zahradou musel OÚ vydat rovných  

60 000 Kč. 
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Dopravní značky v obci již zcela nevyhovují, a proto firma SEKNE s r.o. z 

Olomouce je vymění včetně zabudování dle předpisu dopravní policie. Tyto práce 

mají stát 60 000 Kč, ale do konce roku ještě ani nezačaly. O nutnosti úpravy 

dopravních značek v obci svědčí stížnosti a problémy občanů. Těžkou hlavu 

způsobil OÚ průjezd nákladních vozidel. V uličce mezi domem pana Studeného 

a paní Hryzbilové nikdy skutečná silnice nebyla, přesto tam začaly jezdit nákladní 

vozy podnikatele pana Stoličky. Ani blízký mostek nebyl budován na takovou 

zátěž. Vozy způsobují otřesy a na domě paní Hryzbilové se objevují trhliny. Tuto 

rozepři nebylo možno vyřešit domluvou, bude tam tedy značka se zákazem jízdy 

nákladních vozů. Tentýž problém je u domu pana Milky. 

Zákaz jízdy nákladních vozidel se nelíbil členu rady panu Jurtíkovi a 

rozhodl se k akci. Na listopadové schůzi rozdal přítomným členům zastupitelstva 

svůj „Vykřičník“. Mimo to tento leták dal do poštovních schránek některým 

občanům v obci. Pan starosta na tento leták odpověděl na veřejné schůzi  

17. prosince, které se zúčastnil větší počet občanů, přestože šlo o předvánoční 

dobu. Na krátký čas leták zvířil hladinu veřejného mínění v obci, které se po 

vysvětlení pana starosty velmi rychle uklidnilo. 

Zastupitelstvo schvalovalo i povolení průjezdu a parkování nadměrných 

nákladů, jehož řidiči a doprovod bývají ubytováni v ubytovně družstva. Jako první 

náklad byl schvalován firmě Transport Logistic Ostrava, Vítkovická 1. Byly zde 

zaparkovány 4 soupravy s tím, že veškeré náklady na úpravu inženýrských sítí za 

účelem průjezdu jdou na vrub této firmě s povinností uvést všechno do původního 

stavu, to znamená obecní rozhlas, telefonní dráty a podobně. 

S růstem inflace schválilo zastupitelstvo závaznou vyhlášku o koeficientu 

růstu nájemného z bytu v závislosti na velikosti obce a také dle míry inflace. 

Vzhledem k velikosti obce bude nárůst patřit mezi ty menší. 
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Pro lepší rozvržení soukromého času členů obecního zastupitelstva data 

schůzí budou vždy 13. v měsíci. Pokud datum padne na volné dny, tak první 

pracovní den po nich. V létě budou schůze začínat v 19 hodin, v zimě vždy v  

17 hodin. 

Na jedné ze schůzí projevil pan Polák nesouhlas s hodnocením politického 

vývoje za rok 1994 v kronice. Odsouhlasena úprava, která byla paní kronikářkou 

provedena. Pro její odmítání dále vést kroniku se hledá náhrada. 

Z naplánovaných akcí není provedena oprava silnice na Klupoři, která se 

zdržela pro budování vody. 

Na dalších dvou stránkách přehled hospodaření ke dni 31. 12. 1996, příjmy 

a vydání. 
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Příjmy: 

Druh příjmu rozpočet plnění 

FÚ – daň z příjmů – záv. Činnost 1 073 000,- 1 231 782,- 

FÚ – daň z příjmů fyz. osob 720 000,- 2 068 313,- 

FÚ – daň z nemovitostí  1 000 000,- 1 200 275,- 

FÚ – daň z příjmu práv. osob 1 440 000,- 1 264 716,- 

FÚ – zrušené daně - 799,- 

FÚ – vynětí ze ZPF + sankční  - 86 270,40 

FÚ – dotace za teplo - 8 870,- 

správní poplatky 300 000,- 228 610,- 

dotace od okresního úřadu 221 000,- 221 000,- 

převod prostředků z minulých let 4 028 000,- 4 028 106,51 

příjmy z prodeje majetku 200 000,- 338 540,- 

úrok 130 000,- 159 788,09 

poplatek ze psů 8 000,- 9 350,- 

poplatek ze vstupného 1 000,- 3 708,50 

poplatek z místa - 510,- 

za trávu (pronájem) - 155,- 

vodné a stočné 120 000,- 132 899,40 

odvoz TDO (odpad) 60 000,- 64 620,- 

příjem školní jídelna 310 000,- 463 417,80 

pronájem sálu 7 000,- 14 840,- 

příjmy vnitřní správy 10 000,- 30 047,30 

poplatek za teplo 115 000,- 87 580,60 

nájemné z bytů i nebyt. prostor 160 000,- 170 786,10 

pronájem hrobových míst 2 000,- 1 607,- 

ostatní služby (mandl) 30 000,- - 

pronájem půdy 8 000,- 9 828,- 

mimořádné dotace: volby 24 990,- 24 990,- 

přebytek okres. úř. 68 000,- 68 000,- 

na odpady 33 500,- 33 500,- 

příjem za dojíždějící žáky - 112 053,- 

 

celkem Kč 10 069 490,- 12 064 592,70 
 

Stav finančních prostředků na běžném účtu:    3 158 224,87 Kč
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Výdaje: 

Druh vydání rozpočet čerpání 

vodní hospodářství 421 000,- 530 029,30 

odstraňování TDO 258 000,- 123 600,50 

údržba místních komunikací 506 000,- 104 750,80 

dopravní obslužnost 130 000,- 140 000,- 

mateřská škola 235 000,- 90 490,80 

základní škola 1 243 000,- 1 516 505,18 

školní stravovna 400 000,- 600 702,18 

kulturní dům 167 000,- 214 759,30 

aktiv pro občanské záležitosti 9 000,- 12 953,90 

knihovna 58 000,- 42 698,80 

hasičský sbor 67 000,- 73 264,09 

vnitřní správa 783 000,- 706 929,70 

sociální 28 000,- 5 060,- 

MH – byty 400 000,- 464 498,60 

veřejné osvětlení 210 000,- 131 103,10 

hřbitov 12 000,- 9 488,- 

veřejná zeleň 153 000,- 155 251,60 

čištění místních komunikací 48 000,- - 

zdravotnictví - 5 420,80 

mandl, sběr šatstva a prádla - 30 538,70 

za žáky, dojíždějící mimo obec - 5 267,- 

výstavba obce - 19 508,70 

příspěvek na kostel - 300 000,- 

příspěvek na Dětské centrum - 5 000,- 

příspěvek FC Hněvotín - 70 000,- 

příspěvek LIGA (zvířata) - 3 000,- 
   

Investiční akce:   

posílení el. sítě 300 000,- 1 484 456,40 

voda na hřišti - 56 070,- 

studna a čerpací stanice 2 200 000,- 415 267,- 

úprava zastávky, chodníky 600 000,- - 

silnice Válkov 1 800 000,- 1 038 636,- 

Topolanská – inženýrské sítě - 542 698,20 
 

celkem Kč 10 069 490,- 8 906 737,83 
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V závěru této kapitoly doslovný přepis „Vykřičníku“ pana Jurtíka a 

odpovědi pana starosty na veřejné schůzi 17. prosince: 

 

V Y K Ř I Č N Í K 

Nulté vydání       V Hněvotíně 13. 11. 96  

Naše obec nikdy nepatřila k těm obcím, kde by lidé měli k sobě blízko, nezáviděli 

si a nebyla mezi lidmi určitá, až nezdravá rivalita. Ať občan chce nebo ne, tyto 

jevy jsou v naší obci normální a musíme se s nimi smířit. Smířit? 

Problém je, jestliže se tyto jevy dostanou do obecního zastupitelstva a začnou se 

projevovat. Pak se stane, že obecní zastupitelstvo svým jednáním připraví svou 

obec o 2 000 000 korun ročně. Jen málo z těch devíti je to líto a ti ostatní si snad 

ani neuvědomují, co způsobili. 

Spory začaly nenápadně, jak už to bývá – po sousedsku. Firma versus obyčejní 

lidé. Ale narůstaly, problém byl, že byly zavádějící a firmu se snažily poškodit. 

Do sporů jsou zataženy úřady, mezi nimi i náš obecní. Pokusím se připomenout, 

že v minulých komunálních volbách v naší obci postavila kandidátku jen ODS, a 

to z osmi členů své strany a jednoho nezávislého. Je bez pochyb, že členové tak 

silné strany jako je ODS, jistě v mysli nesou svůj volební program, jehož jedním 

z nosných bodů je pomoc při rozvoji podnikání. Tak se stalo, že při těchto 

sousedských třenicích se obecní úřad nepřiklonil na žádnou stranu, čímž 

zmíněnou firmu přinejmenším morálně poškodil. A pak už měly věci rychlý spád. 

Posudek na majitele firmy z obce podepsaný starostou byl lživý. Na polní cestě, 

kterou tato firma používá, se objevily dopravní značky, které zakazují průjezd 

nákladním vozidlům. Opodstatněním měl být zatrubkovaný tok. Firma reagovala 

dopisem, v němž žádá odstranění značek. Obecní úřad na dopis neodpovídá, ale 

zve statika /tato služba bude stát asi peníze, přičemž nosnost použitého 

prefabrikátu lze najít ve stavebních tabulkách, nikdo se něčím obdobným 
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nezabýval při průjezdu nadměrného nákladu přes stejný prefabrikát na jiném 

místě/. A tak se to stalo. Firma, která podniká ve dvou okresech v několika obcích, 

stěhuje své sídlo jinam. A daně, odváděné do rozpočtu obce budou dál, jen ne do 

té naší, takže částka blížící se 2 000 000 korun je vlastně rozloučením. Každý rok 

naše obec tuto částku mohla proinvestovat ke svému zvelebení a když si 

představím, že se firma stále rozvíjí a daní bude čím dál víc ... 

Možná se nic neděje, protože finanční komise jistě vypracuje program, podle 

kterého získá podobnou částku do rozpočtu obce. Já jsem se o to pokoušel u 

podnikatele, který v naší obci podniká a daně odvádí do Olomouce. „Pokud na mě 

obec ..., nemám důvod mít k této obci jiný postoj.“, mi tento podnikatel odpověděl 

poté, co byl vyhozen z obecního úřadu s drobnou žádostí. „Svůj postoj možná 

změním, až tam nebude sedět ten chlap co tam sedí!“ Dodal. Co dodat závěrem? 

Snad více ostražitosti v příštích komunálních volbách. 

 

Vladimír Jurtík 

člen obecního zastupitelstva 

Hněvotín 
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O D P O V Ě Ď pana starosty na prosincovém veřejném zasedání. Zvědavost 

občanů byla podnícena, účast na této schůzi byla několikanásobně vyšší než jindy. 

A nyní, vážení k bodu „Vykřičník, nulté vydání“, na který se vám pokusím 

pravdivě odpovědět, což soudím podle dnešní návštěvy, že na tuto odpověď 

všichni čekáte. Autora letáku znáte, není anonymní, a proto se tím zastupitelstvo 

musí zabývat. 

V úvodu hodnotí pan Jurtík občany obce, že nikdy neměli k sobě blízko, že 

si záviděli a že mezi občany panuje nezdravá rivalita. Myslím si, že na podobné 

hodnocení občanů naší obce neměl právo a že hodnocení občanů v obci by měl 

dělat občan, který podle dřívějších předpisu měl v obci domovské právo, které 

tehdy mohl obdržet občan, který v obci žil a byl trvale přihlášen v obci 10 roků. 

Podle něj tyto nezdravé jevy se dostaly do zastupitelstva a začaly se projevovat,  

a proto se stalo, že zastupitelstvo svým jednáním připravilo obec o 2 mil. Kč 

ročně. Jak jsem tomu rozuměl, toto měla být daň z fyzických osob, kterou měl 

pan Stolička odvést finančnímu úřadu a finanční úřad zpětně na obec. Jen málo z 

těch 9 je to líto a ti ostatní členové zastupitelstva si to ani neuvědomují, co 

způsobili. Naopak je to líto všem členům zastupitelstva, k jakému kroku se 

rozhodl pan Stolička, ale tomu nemůže nikdo zabránit, když tuto výhružku vyřkl 

pan Stolička již před 2 lety, kdy o dopravních značkách nebylo jednáno. 

Jelikož odvody daní fyzických osob na finanční úřad jsou anonymní, byl 

pověřen předseda revizní komise pan Dorazil, aby prověřil příjmy daní fyzických 

osob za uplynulá léta, které se stávají z odvodů podnikatelů z celé naší obce a 

zjistil, že: 

v roce  1992 činil příjem 276 793,- Kč  

 1993 činil příjem 1 269 273,- Kč  

 1994 činil příjem 492 616,- Kč /-227 000 Kč 

 1995 činil příjem 711 765,- Kč  
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Toto jsou roční příjmy daní od všech podnikatelů, majících trvalé bydliště 

v naší obci. Jak vypadají rozpočtová pravidla a z čeho čerpá příjmy do rozpočtu 

naše obec, vysvětlím později. 

Jak jsme se dočetli dále v letáku. „Spory začaly nenápadně, po sousedsku, 

firma /mám za to, že myslel pana Stoličku/, firma versus obyčejní lidé!“ Zde mi 

dáte jistě za pravdu, že cítíte v těchto slovech stále nějakou nadřazenost. „Do 

sporů byly zataženy úřady, mezi nimi i náš Obecní úřad“, říká pisatel a připomíná, 

že kandidátku postavila ODS z 8 členů své strany a z jednoho nezávislého 

kandidáta, myslel tím svou osobu. Pravda je následující: Kandidátku postavila 

ODS ze 4 členů a z 5 členů bezpartijních. Dále cituji červený leták „tak se stalo, 

že při těchto sousedských třenicích se obecní úřad nepřiklonil na žádnou stranu, 

čímž zmíněnou firmu při nejmenším morálně poškodil. A pak už měly věci rychlý 

spád“.... píše autor. „Posudek na majitele firmy z obce, podepsaný starostou, byl 

lživý.“ Zmíněný posudek vám přečtu: 

„Z hodnocení pana Stoličky: pro Policii České republiky, Okresní úřad 

Olomouc.  

Vladimír Stolička je ženatý, jeho manželka Vlasta Stoličková, rozená 

Zapletalová, a jejich dcera Vlasta Stoličková, bydlí společně v řadové zástavbě, 

dům číslo 305 v Hněvotíně. Oba manželé jsou soukromí podnikatelé, firma 

KALORIE, nákup a prodej tuhých paliv a dne 6. 10. 1994 obdrželi oba manželé 

od Okresního úřadu Olomouc, referátu zdravotního prostředí souhlas k podnikání 

v oblasti s nakládáním s odpady. 

Pan Stolička je zřejmě dost vytížen podnikáním, veřejného života se 

nezúčastňuje. V OZ komisi SPOZ je zapojena jeho manželka. Je pravdou, že pan 
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Stolička je prudší povahy v případě, že je vyprovokován. Jmenovaný se doposud 

žádného přestupku nedopustil a nebyl ani v přestupkové komisi projednáván. 

Zřejmě z důvodu úspěšného podnikání jeví se u některých občanů s vlastností 

nadřazenosti. 

18.10.95                podepsán starosta“ 

/Pan starosta po přečtení posudku pokračuje./ 

Tak nevím, na jakou stranu jsme se měli přiklonit, když na žádost 

stavebního úřadu v Lutíně jsme zaslali kladné stanovisko k provozování živnosti 

a ke změně užívání budovy č. 15. Jelikož jsem neměl důvěru paní Milkové, tak 

žádala, aby stížnost projednala jiná osoba, alespoň jeden člen OZ, zřejmě, jak 

jsem se později dověděl, její důvěru měl v té době pan Jurtík, který ji přišel do 

zastupitelstva obhajovat s tím, že roztáhl plány domu paní Milkové poukazem na 

to, že budova je stará, trámy ve špatném stavu a že otřesy sousedního podnikatele 

budou budovu v každém případě poškozovat. V OZ byla dána panu Jurtíkovi plná 

moc k vyřízení celého sporu. Zanedlouho jsem obdržel na OÚ telefonát od pana 

Stoličky „Ať se už sbalíme, důchodci a zmiznem z OÚ!“. Další asi nepřiklonění 

obce na žádnou stranu se mělo týkat Okresního soudu, kde jsem byl předvolán 

jako svědek k trestnímu řízení za účelem fyzického napadení paní Milkové. 

Otázky soudce znáte „viděl jste, neviděl jste, děkuji, můžete jít“. 

Pisatel dále uvádí „na polní cestě se objevily dopravní značky Zákaz vjezdu 

vozidel do 3,5 t“, které byly odsouhlaseny OZ. Opodstatněním byl zatrubněný 

potok a stížnost občanů, bydlících v těsné blízkosti cesty. K posouzení o 
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správnosti rozhodnutí OZ bylo zadání znaleckého posouzení stavu zatížitelnosti 

cestného propustku přes vodoteč Stousku Ing. Ivanu Stodolovi, bytem Olomouc, 

který potvrdil omezení tonáže do 5 tun. V posledním odstavci chtěl pan Jurtík 

nahradit ztrátu finančních příjmů odhlášením pana Stoličky z trvalého bydliště v 

naší obci podnikatelem, jehož jméno neznám, ale jedná se o firmu PRODOS  

spol. s r. o., která nespadá do kategorie fyzických osob, nýbrž pod kategorii daň z 

právnických osob, která nejde do příjmu obcí ani měst, ale státu, která se 

přerozděluje jiným způsobem, jak se později zmíním, jelikož vyhození tohoto 

podnikatele z obce je pomluvou a není pravdivá, nemám k tomu co dodat. 

Co dodat závěrem – líbí se mi poslední věta letáku „více ostražitosti v 

příštích komunálních volbách“. 

Tím končím přepis letáku i odpovědi pana starosty. 

Obyvatelstvo 

Loňský rok 1996 byl rokem s nejnižším počtem narozených dětí po celá 

dvě staletí, po která je porodnost na území republiky sledována. Ukazatele 

porodnosti a plodnosti v České republice v mezinárodním měřítku se již jeví jako 

extrémní a patří k nejnižším na světě, upozorňuje Český statistický úřad. 

Narozených dětí přitom ubývá v době, kdy do věku obvyklého pro mateřství 

vstupují ženy ze silných populačních ročníků sedmdesátých let. Statistický úřad 

považuje na druhé straně ze příznivou skutečnost, že poklesla celková úmrtnost, 

zejména kojenecká a novorozenecká. 
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Ke 30. září žilo na území Čech, Moravy a Slezska 10 314 518 obyvatel. 

I v naší obci v tomto roce převážilo úmrtí nad narozením. Narodilo se  

12 dětí, z tohoto počtu je 5 chlapců, zemřelo 17 lidí. Z těchto čísel je vidět, že 

nepříjemná statistika se nás skutečně týká. 

Ale protože se 20 lidí odstěhovalo a 34 přistěhovalo, loňský počet obyvatel 

1 093 by měl být o 9 lidí zvýšen. Nelze se divit zájmu o přistěhování do obce, 

jsme jen 7 km vzdáleni od Olomouce, o málo více od Prostějova, a protože jsme 

na spojnici Olomouc–Lutín, jezdí tu často autobus. 

V další části podrobně svatby, rozvody, nerození, úmrtí, odhlášení a 

přihlášky občanů. Nejstarší občané tuto část uzavírají. 

Sňatky uzavřelo 10 párů: 

 Snoubenci Místo sňatku 

 Crhová Silvie – Toufar Lumír Náměšť na Hané 

 Králová Marcela – Martiňák Richard Olomouc 

 Bajgarová Ivana – Horyl Milan Náměšť na Hané 

 Špičáková Markéta – Novák Richard Olomouc 

 Kovářová Radmila – Kreutzer Radomír Olomouc 

 Vymazalová Radka – Guba Michal Hněvotín – kostel  

 Cenklová Pavlína – Švach Vratislav Olomouc 

 Maršálková Monika – Vykydal František Olomouc 

 Blechtová Kateřina – Mádl Dušan Olomouc 

 Hegerová Štěfanie – Heger Alois Olomouc 
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Rozvody – 4 rozvody tvoří 40% rozvodovost, a to je již varující číslo. 

 Zapletalovi Okresní soud Olomouc 

 Vymazalovi Okresní soud Olomouc 

 Mrakavovi Okresní soud Olomouc 

 Samkovi  Okresní soud Olomouc 

 

Narození 1996 

Fischer Jakub 

Ječmeňová Kateřina 

Koníčková Kateřina 

Snášelová Hana 

Jurtík Vladimír 

Mifková Veronika 

Hornischer Michal 

Šustrová Anna 

Toufarová Silvie 

Horáčková Michaela 

Ženožička David 

Guba Michal 

Úmrtí 

Maršálek František (†69) 

Švach Jaroslav (†66) 

Šmídová Helena (†82) 

Hryzbyl Josef (†65) 

Svoboda Stanislav (†76) 

Kvintová Božena (†76) 

Horná Iveta (†8) 

Macounová Božena (†67) 
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Hájek Josef (†66) 

Vrbíková Libuše (†73) 

Navrátil Oldřich (†81) 

Bernat Miroslav (†61) 

Čtvrtlík Adolf (†74) 

Krček Alois (†75) 

Linhart Miroslav (†56) 

Jüngling Augustin (†87) – nemá trvalé bydliště v Hněvotíně 

Novák Světoslav (†69) 

Odhlášení z trvalého pobytu 

Datum Jméno 

7. 2. 96 Piňos Roman 

15. 2. Protivánková Andrea 

26. 2. Křupka Miroslav 

18. 3.  Škutová Marie 

 Škutová Rozálie 

 Škutová Marie 

20. 5. Zapletal Jaroslav 

25. 7. Záchová Iveta 

 Zácha Jiří 

 Zácha Michal 

 Zácha Jiří 

11. 9. Vaněk Jiří 

1. 10. Vykydalová Monika 

17. 10. Běhunková Marie 
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30. 10. Sedláček František 

 Sedláček Miloslav 

1. 11. Stolička Vladimír 

 Stoličková Vlasta 

14. 11. Šortnerová Vlasta 

14. 11. Král Vlastimil 

 

Přihlášení k trvalému pobytu 

Datum Jméno 

29. 1. 96 Milková Božena 

10. 4. Krupáš Peter 

 Krupášová Alena 

 Krupáš Petr 

 Krupášová Šárka 

24. 4. Toufar Lumír 

3. 6. Podivínský Pavel 

 Podivínský Martin 

 Podivínská Miroslava 

 Podivínská Michaela 

12. 6. Martiňák Richard 

1. 7. Drtina Daniel 

7. 8. Horylová Ivana 

30. 8. Majtel Jaroslav 

 Majtel Dominik 

 Majtelová Petra 
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2. 9. Novák Richard 

11. 9. Mílek Jaroslav 

3. 10. Páleníková Stanislava 

9. 10. Rozmahelová Pavlína 

 Rozmahel Ivo 

 Rozmahel Lukáš 

17. 10. Tesař Vladimír 

 Tesařová Jaroslava 

 Tesařová Kateřina 

 Tesařová Michaela 

6. 11. Mílková Andrea 

 Mílková Jana 

11. 11. Bednář Radek 

11. 11. Krumpolc Eduard 

16. 12. Dvořák Tomáš 

 Dvořáková Miroslava 

 Dvořáková Jitka 

19. 12. Moláček Jiří 

 

Nejstarší obyvatelé 

V naší obci žije jedna z nejstarších obyvatel České republiky, paní Fišrová 

Františka. Díky péči její dcery dožila se letos požehnaného věku 102 let. 

Dále pokračuji podle stáří až do dosažených 80 let: 

92 let  Procházková Žofie 

89 Baránková Marie 

88 Petrášová Gizela 
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87 let Gluchová Berta, Loutocká Anežka, Vychodilová Marie 

86 Gluch Jan, Kočí Emilie, Staňková Stanislava, Truksová Marie, 

Wagner Rudolf 

85 Eliášová Františka, Kusalová Anna, Albrecht Rudolf 

84 Albrechtová Marie, Murnisová Marie, Kusala Rudolf, 

Pokorná Božena, Roušal Josef 

83 Dorazilová Marie, Krčková Drahomíra, Nováková Libuše,  

Samková Pavla, Ševčík Jaroslav 

82 Hegerová Božena, Hynková Zdeňka, Kargerová Marie, 

Kubíčková Jiřina, Osladil Antonín, Mikulášková Sidonie, 

Růžičková Anna, Skácel Alois, Sohrová Růžena, 

Mačáková Růžena, Vysloužil Jaroslav 

81 Běhunková Marie, Marková Anna, Navara Rudolf,  

Pilná Marie, Tichá Eleonora 

80 Dostálová Anežka, Králová Ludmila, Kvinta Jaroslav, 

Snášelová Marie 

 

Na závěr celé kapitoly Obyvatelstvo kvituji s potěšením, že v přihláškách 

k trvalému pobytu je většina mladých a rodin s dětmi. Naše obec potřebuje 

omladit. 

 

Zemědělské družstvo 

Finanční situace družstva je ke konci roku uspokojivá. Na účtech je 2 a čtvrt 

milionu korun, v pokladně družstva 46 000 Kč. Teto suma zůstává již po 

vyrovnání závazků, týkajících se tohoto roku. Družstvo má i velké dlužníky, jímž 

je například Cukrovar v Litovli, který pro nedostatek finančních prostředků dluží 

za vykoupenou cukrovku z letošní sklizně zhruba 3 miliony korun. I MILKAGRO 

Olomouc neplatí za mléko podle smlouvy a dluží 2 miliony Kč. Tyto pohledávky 

jsou ke lhůtě splatnosti vymáhány. 
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Aby družstvo v dalších letech mělo zajištěn odbyt mléka, koupilo akcie 

tohoto podniku za 1 200 000 Kč. Pro zlepšení kvality mléka došlo k velké 

rekonstrukci kravína. Ze dvou byl přebudován jeden, za 12 000 000 Kč bylo 

pořízeno automatické dojení – jedna žena za hodinu podojí 80 krav. Z 18 

pracovníků zůstalo jen 7 až 8 lidí. Přínosem bude i volné ustájení krav. 

I v předvýkrmně prasat došlo k rekonstrukci. Pořízením klimatizace se 

zlepšilo pracovní prostředí. Snížení počtu pracovníků došlo po zavedení 

automatické krmicí linky. 

Investice za 17 000 000 Kč se projeví kladně již v příštích měsících. Sklizeň 

řepky, obilovin, cukrovky i rozmetání chlévské mrvy byla letos prováděna 

dodavatelsky. 

Díky tomu, že se zvýšily ceny obilí, které zapříčinil nedostatek obilí 

/překupníky byly vykoupeny státní rezervy/, byly i vyšší tržby. 

Srovnání zisku s rokem 1995 na 1 ha: 

rostlina zisk 1995 zisk 1996 

pšenice 38,- Kč  8 604,- Kč 

ječmen 1 605,- Kč 5 999,80,- Kč 

řepka 6 771,- Kč 5 219,60,- Kč 

cukrovka 6 426,- Kč 6 309,60,- Kč 

chmel 102 740,- Kč 52 677,70,- Kč 

V roce 1995 byl zisk z těchto rostlinných výrobků   4 162 000 Kč 

V roce 1996 byl zisk z těchto rostlinných výrobků   6 151 000 Kč 

 

Výrazné snížení zisku je u chmele. Cena chmele se na světovém trhu 

rapidně snížila, ze 185 000 Kč za 1 tunu na 135 000 Kč. Je to proto, že v současné 

době jsou sklady celosvětových zásob zaplněné ne dva roky dopředu. Naše 
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družstvo prodává chmel do Německa firmě BART-BUREŠ. V letošním roce byla 

vysoká sklizeň, a to nejen pro vyhovující podmínky půdní, ale zlepšila se i péče o 

chmel během růstu, protože na ni stačí družstvo svými členy a těm na výnosech 

velmi záleží. 16 g/ha je jeden z nejvyšších výnosů v tršické oblasti.  

Ani u cukrovky nebyl odbyt snadný. Jak se zmiňuji již dříve, cukrovar 

špatně platí. Ve světě je přebytek cukru. Snad je tu vina reklam a lékařských 

doporučení, že cukr poškozuje zdraví. Ve světě se jí stále méně sladkostí, proto 

ceny klesají. 

Nákladovost a rentabilita živočišných výrobků se proti loňskému roku 

zhoršila. Ztráta živočišné výroby je způsobena zvýšenou cenou krmných směsí a 

činí 613 000 Kč. Ztrátová byla telata, chovný skot, skot na výkrm, předvýkrm i 

výkrm prasat. Jen selata byla zisková. Pro srovnání – v loňském roce měla 

živočišná výroba nikoliv ztrátu, ale zisk 737 000 Kč. 

V celku je možno letošní rok hodnotit jako ziskový a úspěšný. Při větším 

zisku si družstvo dovolilo větší investice a zvýšilo platy svým členům. 

Družstevníci mají po zvýšení asi 8 000 Kč a 20 % podíl na konci roku jim zůstává. 

Zvýšením platů se zvýšil i doplatkový podíl. 

Ani majitelé půdy nezůstali zkráceni, z původních 1 200 korun za nájem 

hektaru dostali letos 2000 Kč/ha. 

Přebytečné místnosti družstvo pronajímá. Je tu několik různých firem: 

Firma Richter – stavební dělníci 

Kaprál – potisk sáčků 
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Firme Zetys – prodej zemědělských strojů 

Mrázek AR-FO – reklama 

ZART Mrázek – zabezpečovací systémy 

 LUKROM – prodej strojů 

Ubytovnu mají pronajatou paní Zapletalová a Hejtmánková z Olomouce. 

Používají ji jako penzion pro sportovce, montéry a jsou tu občas i vysokoškolští 

studenti, než seženou vyhovují ubytování v Olomouci. V příštím roce se plánuje 

odprodej. K prodeji nebo pronájmu je nabízena kuchyně, zatím bez výsledku.  

V budoucnu se počítá s prodejem Lančovky, která je již nepotřebná. 

Školství 

Po vybudování 2. stupně základní školy v Lutíně je i letos na zdejší škole 

malý počet žáků. Ředitelství školy přijímá i žáky z Olomouce a jiných míst s 

vývojovými poruchami učení a chování. Všechny paní učitelky na 1. stupni a 3 

ne 2. stupni absolvovaly reedukační kurzy pro děti s vývojovými poruchami.  

S malým počtem žáků ve třídách mají možnost se těmto dětem věnovat. Na 

začátku školního roku v září je 160 dětí v 9 třídách, z tohoto počtu je 113 dětí z 

naší obce, 24 z Topolan, 12 z Lutína a 11 z Olomouce a ostatních obcí. Na prvním 

stupni v 5ti třídách je 91 žáků, ve druhém ve 4 třídách je 69 dětí. Nejméně dětí je 

v první třídě – 13 a nejvíce ve 4. třídě – 23 žáků. Úbytek dětí ve školách bude 

stále větší, protože je stále méně nově narozených dětí. 

O úpravách na obou školních budovách píši v kapitole Obecní úřad. Až 

bude provedena venkovní omítka školní budovy u kostela, bude škola obec svým 

vzhledem zdobit, což se v současnosti říci nedá. 
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Školní rok 96–97 je poznamenán systémovou změnou základního školství. 

V tomto školním roce již všichni žáci plní povinnou devítiletou školní docházku. 

Žáci 5. ročníku se od tohoto školního roku opět stávají součástí 1. stupně Základní 

školy, jako tomu bývalo dříve. Naše škola používá od prvního září učební osnovy 

a plány výuky standartního vzdělávání, schváleného Ministerstvem školství 

České republiky. Děti, které v důsledku stěhování přecházejí na jinou školu, 

musejí počítat s tím, že na nové škole se bude učit nejen podle jiných osnov a 

plánů, ale také podle jiných učebnic, také schválených Ministerstvem školství. 

V naší škole je povinná výuka cizího jazyka od 5. třídy, ve 4. třídě se mohou 

učit jazyku formou zájmového kroužku. 

Škola také vychází vstříc volnému času dětí a organizuje pro ně různé 

kroužky, rozvíjí jejich sportovní zájmy. Na škole se vyučuje i nepovinnému 

náboženství. Z různých akcí, pořádaných školou stojí ze zaznamenání akce ke Dni 

dětí s programem dětí z Mateřské školy a Základní školy. Na tento dětský 

karneval krásné masky dětí láká nejen program, který si vlastně sami vytvářejí, 

ale hlavně soutěže. Dárky na odměny se kupují z peněz za pravidelný sběr papíru, 

hliníku a pomerančové kůry. Mimo pravidelný sběr ve škole pořádají jednou 

ročně na jaře sběr papíru v obci. Tak je dostatek financí na dárečky i pro vánoční 

besídku a výstavku dětských prací před Velikonocemi. Tyto akce ve spolupráci i 

s Mateřskou školu bývají nejvíce navštěvovanými. 

Již v loňském roce se zmiňuji o sponzorech Základní školy. Sponzorské 

dary dostala i Mateřská škola a to 3 000 Kč od firmy WANZL, dále 1 000 Kč od 

dědečka dítěte ve školce pana Kočího /firma AKO centrum/ a 500,- Kč od pana 

Mrkuse, jehož dcera také chodí do MŠ. 

Na obou školách nedošlo k personálním změnám. 
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V obci fungovala ještě soukromá průmyslová škola, která z prostor 

pronajatých od Zemědělského družstva, již odešla. 

Fungovaly zde napřed jedna, později dvě třídy této školy. Pronajaté 

místnosti naprosto nevyhovovaly potřebám školy, nebyly tu kabinety, tělocvična, 

ani další prostory, potřebné pro provoz takové školy. Pan ředitel měl zájem o 

pronájem budovy u kostela, protože při snížení stavu žáků po dostavbě 2. stupně 

v Lutíně předpokládal, že se škola druhé budovy bude chtít zbavit. Pronájem se 

neuskutečnil, protože ředitelka paní Alena Večeřová naprosto neměla zájem 

nastěhovat všech 9 tříd plus třídu družiny do jedné budovy. V budově u kostela 

zůstal 1., 2. a 3. ročník a třída družiny. 

V českém školství došlo k další významné změně – poprvé je v českém 

vzdělávacím školské systému zavedena vedle vysokých škol také forma vyšší 

odborné školy, na níž je možné studovat po maturitě. 

Obchod a služby 

V seznamu podnikatelů v naší obci, který je uveden v minulém roce, došlo 

k několika změnám. 

Prodejna LENA, původně textilní a galanterní prodejna, zvětšila v průběhu 

doby svůj sortiment o prodej obuvi, suvenýrů, papírnického zboží. Tato prodejna 

ukončila v obci svůj provoz. Obecní úřad nepovolil některé úpravy obchodu, které 

by změnily vzhled budovy a také zde vznikla nová konkurence, prodejna na 

Lutínské ulici paní Jany Pokorné. Na stejné ulici naproti prodejny Jednota otevřeli 

svoje řeznictví koncem roku manželé Všetičkovi. U svého rodinného domku 
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postavili milý obchod, kde prodávají masné výrobky vlastní výroby. Možno zde 

koupit i zabijačkovou polévku, zvanou lidově „prdelačka“.  

Také paní Jana Špičáková na Velkém Klupoři konkuruje kadeřnici paní 

Ivaně Válkové na Válkově. 

Velkým přínosem pro občany, hlavně ženy, je již několik let zahradnictví 

pana Františka Rozsívala. Dodávají jim květiny až z Holandska a není již problém 

koupit kytici, když se jde třeba na návštěvu ke známým. Je až neuvěřitelné, kolik 

květin se tu během roku prodá. A protože se tu prodávají i sazenice, šetří tím lidem 

cestu do Olomouce, která již stojí 10 Kč tam a stejně zpět. Tím se cena i tak 

drahých sazenic ještě prodražila. Rozkvetlá okna od jara do podzimu prozrazují, 

kde hledat. Spravedlivě je nutno se zmínit, že již více domů v obci má pěknou 

květinovou výzdobu a snaží se Rozsívalům a Hrůzům přiblížit. Zahradnictví je 

hned naproti kiosku paní Čtvrtlíkové a krása jejich oken aspoň trochu tlumí 

nevhodný dojem, který působí naši občané, pijící pivo a jiné nápoje bezmála 

sedíce na zemi. 

V budově ve dvoře, kde má svou dílnu již dlouhá léta pan Horák a vyrábí 

zde předměty z keramiky, vznikly dvě nové firmy. Pan Karel Horák je se svými 

výrobky úspěšný, v současné době vyrábí vlastně na zakázku velmi atraktivní 

výrobky a kdyby nebylo neplatičů, byl velice spokojený. Pokud se stane, že 

zákazník nečekaně ustoupí ze svého požadavku, nebo odebere méně, výrobky 

jsou tak prodávatelné, že mu nezůstanou na skladě. 
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První z těchto nových firem je IRISTAV. Jak z názvu vyplývá, provádí 

stavební a rekonstrukční práce, zateplování objektů, stavby na klíč, sanace 

objektů, klempířské, pokryvačské a tesařské práce. 

Dále je tu provozovna 3 K, John David – zastupující mnoho stavebních 

firem s cizími názvy. 

V bývalé budově Edottu již zahájila činnost firma PRODOS, která je 

skladem učebnic. 

V budově bývalé kovárny – naproti družstvu č.p. 332 – vznikla nová dílna, 

vyrábějící roletová vrata z hliníku do podnikových dílen, skladů a garáží. Je 

velkou zásluhou majitelů z Olomouce, pana Mojmíra Doseděla, technika a pana 

Ing. Františka Vodrážky, že z chátrající budovy při vjezdu do obce od Olomouce 

zbudovali pěkný dům a upravují i okolí, které má být hotovo příští rok. Rodiče 

pana Doseděla jsou původem Hanáci, on sám se narodil na jižní Moravě, žil v 

Prostějově a pak v Olomouci. Po půl roce práce v Německu, kde získal zkušenosti, 

začal s panem Ing. Vodrážkou s výrobou v pronajatých prostorách na zkoušku za 

svízelných podmínek. Odbyt byl velký, tak přes Realitní kancelář v Olomouci 

koupil tuto budovu v roce 1995 a hned začali s přestavbou. Během poměrně krátké 

doby se ze staré budovy vyloupla pěkná jako nová budova. V přízemí je výrobna, 

v patře jsou kanceláře. Po dokončení celého patra zde bude možnost pronajmout 

si pěknou kancelář. Chystá se přístavba, přístřešek pro garážování služebního 

vozidla, dodávky střední velikosti, aby parkování venku nehyzdilo vzhled. 
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Protože staví z vlastních peněz – půjčky mají nehorázné úroky – předpokládají 

dokončení v roce 1997. A to již budou zbývat jen okrasné práce okolí. Je tu  

5 zaměstnanců, dva z nich z Hněvotína, a to pan Zbyšek Fischer jako dělník a paní 

Kargerová zde uklízí. Koncový stav zaměstnanců se má zastavit na čísle 10. 

Protože není důležité jen umět vyrobit, ale také prodat, hledají kontakty na 

výstavách a v inzerci. Právě o prodej se stará pan Ing. Vodrážka. Průměrný plat 

zaměstnance je asi 8 000 Kč. 

Takových podnikatelů by naše obec unesla i více, jen je škoda, že jejich 

trvalé bydliště je v Olomouci, daně z jejich činnosti tak nejdou naší obci. 

Organizace 

Pracují podobným způsobem jako v posledních letech. Větší činnost vyvíjí 

Červený kříž. Výbor tvoří 5 žen, paní Jitka Ponížilové, předsedkyně, dále členky 

Jana Mrkusová, Marie Čechová /vzdala se své funkce ve prospěch paní 

Ponížilové/, Miluše Kvapilová a Jana Sklenářová. Z akcí, které pořádaly, byl 

zdařilý únorový bál, z jehož výtěžku mohly financovat ostatní akce. Jednou z nich 

byla zdravotnická přednáška v květnu. Dozvěděli se o péči o lidské tělo, hlavně 

klouby, poznali výhodu vodních polštářů. V červnu financoval Červený kříž 

školce Den dětí. Prázdninový zájezd dětí a rodičů do Brna na přehradu a do ZOO 

byl plně obsazen. Finanční vyrovnání celého zájezdu převzala na sebe tato 

organizace. Na podzim pozvaly členky občany na hodovou zábavu, ale pro 

nezájem obyvatel se nebude více opakovat. Rok ukončily ve školce Mikulášem s 

dárky pro děti. 
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Český svaz žen uspořádal prázdninové výlety pro děti, které pro špatné 

počasí již neměly ten ohlas jako loni.  

Největší činností se může pochlubit FC Hněvotín. Výkonný výbor je v 

tomto složení:  

Psota Rudolf ml. – předseda 

Polák Vladimír – místopředseda 

Hariň Miroslav – jednatel 

Bernát Jan – hospodář 

Antl Miloš, Běhalík Jaroslav, Osladil Antonín,  

Doležal Mojmír a Horyl Milan jsou členové 

Tento výbor za sebou v tomto roce zanechal spoustu práce. Jeden z 

nepříjemných úkolů byla výpověď z pronájmu restaurace panu Františku 

Mrákavovi s 6měsíční lhůtou, tedy k 1. 8. 1996. Po několika jednáních byli 

vybráni pan Vladimír Tesař a Jaroslav Petržela. 

Činnost výboru byla zaměřena hlavně na úpravy budovy a hřišť. Například 

bylo zavedeno ústřední vytápění ve všech objektech, instalován plynový 

turbokotel a plynoměr. Z nestejně velkých šaten byly posunutím příčky 

vybudovány dvě stejně velké. Dalo by se uvádět i dále, ale největším úkolem 

tohoto roku bylo oslava 45. výročí založení kopané v Hněvotíně. Byly zhotoveny 

pamětní vlaječky a jako fotbalovou lahůdku zorganizoval výbor přátelské utkání 

s internacionály. Dnem tohoto utkání se stal 20.  červenec. Obecní úřad k tomuto 

zápasu zakoupil krásné dresy s nápisem FC Hněvotín. Jména slavných 

internacionálů, kteří sehráli zápas s našimi hráči jsou tato: Hruška, Fiala, Prokeš, 

Stratil, Samek, Dobiáš, Knebort, Jurkanin, Jelínek, Jakubec, Veselý František, 

Jarolím, Herda Petr, Herda Dušan. Před i po zápase byli obklopeni zájemci o jejich 

podpis. Tento zájem o podpis by si zasloužili i naši hráči, kteří s nimi sehráli 

remízu 3:3. Jak později v novinách vzpomněl pan Veselý, byla to jedna ze dvou 

remíz v tomto roce, kterou internacionály utrpěli, jinak všude vyhráli. 
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Sestava našich: Mačák Pavel, Ječmeň, Molnár, Šlosar, Petrželka, Toufar, 

Doležal, Benko, Skácel, Šulc, Blechta, Novák, Ides Radek, Nejeschleba, Malý, 

Psota, Kaštyl, Okleštěk. 

Sportovní manažer internacionálů byl pan Štěpán Phillip. Trenér našich 

hráčů – pan Lubomír Hejtman. Rozhodčí v tomto utkání: hlavní pan Bajer Milan, 

1. pomezní Vyhnánek Tomáš z Olomouce a 2. pomezní Stavěl Jiří z Blatce. Naši 

hráči poznali, že internacionálové i ve vyšším věku jsou stále vynikající fotbalisté. 

Návštěvnost na tomto zápase byla veliká, odhadem asi 500 návštěvníků – a to byli 

ti platící. 

Za úspěch celé akce je třeba poděkovat sponzorům. Jako první je to obecní 

úřad, který věnoval nové dresy. Pro úspěch akce přispěli firmy WANZL, INTOP 

OLOMOUC /pan Zdeněk Filip/, STAŠEK – klempířství – pan Vysloužil z 

Večerky, z bufetu paní Čtvrtlíková a Myšákovi ze smíšeného zboží. Zcela 

samozřejmě přispělo i Zemědělské družstvo. 

Závěr 

Chtělo by to zvolat „Za obec krásnější“, ale čpí to moc dřívějšími 40 lety. 

Tak tedy, ať dobré činy jsou pro nás příkladem. Pak půjde všechno mnohem 

rychleji vpřed. 
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Zápis za rok 1996 má 40 listů. 

Zápis byl schválen komisí pro školství a kulturu dne 10. července 1996. 

 

 

Do elektronické podoby převedl Adam Niessner roku 2021. 


